
PROTOKÓŁ 
z XIV sesji Rady Gminy Biała Podlaska odbytej w dniu 15 stycznia 2008 roku 

w sali konferencyjnej Urzędu Miasta w Białej Podlaskiej 
ul. Piłsudskiego 3 

Godzina rozpoczęcia: 1000                godzina zakończenia: 1430

Obradom przewodniczył: Dariusz Plażuk -  Przewodniczący Rady Gminy.

Protokolant: Krzysztof Kempka - Pracownik Urzędu Gminy. 

Radni oraz Sołtysi obecni wg listy obecności stanowiącej załącznik do protokołu. 

Osoby uczestniczące w sesji: 
1. Wiesław Panasiuk - Wójt Gminy.
2. Maria Klimiuk - Skarbnik Gminy. 
3. Grażyna Majewska – Dyrektor SAPO. 
4. Bożenna Pawlina- Maksymiuk – Dyrektor GOK.
5. Roman Metko – Dyrektor GZK.
6. Maria Żarska – Kierownik GOPS.
7. Waldemar Danieluk – Kierownik Referatu Rolnego, Geodezji i Ochrony Środowiska.
8. Krzysztof Derlukiewicz – Kierownik Referatu Inwestycji i Gospodarki Przestrzennej.
9. Arkadiusz Bojczuk – Architekt z pracowni ABRYS.
10.Krzysztof Hetman – Przedstawiciel Biura Doradztwa Europejskiego EuroCompass.

Proponowany porządek posiedzenia:
1. Otwarcie posiedzenia.
2. Sprawy regulaminowe:

a) stwierdzenie quorum,
b) przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia,
c) przyjęcie porządku obrad.

3. Realizacja uchwały Nr XII/93/2007 Rady Gminy Biała Podlaska z dnia 23 listopada 2007 
dotyczącej przystąpienia do opracowania Strategii Rozwoju Gminy Biała Podlaska do roku 
2015 oraz Wieloletniego Planu Inwestycyjnego – konsultacje społeczne. 

4. Ekofizjografia jako niezbędny warunek przystąpienia do zmiany planu zagospodarowania 
przestrzennego gminy – ocena zasadności zmian.

5. Sprawy bieżące.
6. Zamknięcie posiedzenia.

TREŚĆ PROTOKOŁU 
Ad. 1 
Dariusz Plażuk – Przewodniczący Rady Gminy otworzył XIV sesję Rady Gminy Biała Podlaska, 
przywitał Radnych, Wójta Gminy i gości przybyłych na sesję. 

Ad. 2 
a)  Na  podstawie  listy  obecności  Przewodniczący  stwierdził,  że  w  obradach  bierze  udział  14 
Radnych, co stanowi wymagane quorum.

b) Przewodniczący poinformował,  że protokół z poprzedniej  sesji  został  wyłożony do wglądu i 



złożył wniosek o jego przyjęcie. 

Wobec braku uwag i wniosków poddał go pod głosowanie: 
„za” 14  słownie: czternaście
„przeciw” 0 słownie: zero 
„wstrzymujących się” 0 słownie: zero 
Radni w głosowaniu jawnym jednogłośnie przyjęli protokół z poprzedniej sesji. 

c)  Przewodniczący przedstawił  proponowany porządek obrad,  a następnie  poprosił  o zgłaszanie 
uwag i wniosków.

Wobec  braku  uwag  i  wniosków  Przewodniczący  złożył  wniosek  o  przyjęcie  proponowanego 
porządku obrad a następnie poddał go pod głosowanie:
„za” 14 słownie: czternaście
„przeciw” 0 słownie: zero
„wstrzymujących się” 0 słownie: zero
Radni w głosowaniu jawnym jednogłośnie przyjęli proponowany porządek obrad. 

Ad. 3
Przewodniczący  poinformował,  że  zebranym  na  sali  zostały  rozdane  ankiety  dotyczące 
opracowania Strategii Rozwoju Gminy Biała Podlaska oraz Wieloletniego Planu Inwestycyjnego. 
Poprosił  o  wypełnienie  ankiet  oraz  przekazanie  ich  obecnym  na  sali  przedstawicielom  Biura 
Doradztwa Europejskiego EuroCompass.

Wójt Gminy – Wiesław Panasiuk poinformował, że dzisiejsza sesja Rady Gminy jest pierwszą w 
nowym  roku  oraz  zorganizowana  została  z  udziałem Sołtysów  z  terenu  gminy.  Tematy,  które 
zostaną poruszone na sesji są tematami strategicznymi, bardzo ważnymi dla gminy Biała Podlaska. 
Oznajmił, że budżet gminy na 2008 rok został uchwalony na sesji grudniowej. Zapisane są w nim 
zadania, które będą prowadzone w roku bieżącym oraz zadania ujęte w planie wieloletnim. Dodał, 
że postawiono bardzo wysoką „poprzeczkę inwestycyjną”. Dotychczas przy tworzeniu inwestycji 
korzystano  także  z  pieniędzy  zewnętrznych.  Szczególnie  można  zauważyć  to  przy  budowie 
wodociągów  na  terenie  gminy  oraz  przy  tworzeniu  inwestycji  z  programu  „Odnowa  wsi  oraz 
zachowanie i ochrona dziedzictwa narodowego”. Nadmienił, że w dalszym ciągu liczy na środki 
unijne  przy  tworzeniu  nowych  inwestycji.  Dodał,  że  procedura  składania  wniosków  o 
dofinansowanie  inwestycji  ze  środków  unijnych  jest  niezwykle  trudna.  Kierownictwo  Urzędu 
Gminy  stara  się  pozyskiwać  środki  nie  tylko  z  Unii  Europejskiej  ale  także  z  innych  źródeł 
zewnętrznych. Stwierdził, że w budżecie gminy zapisane są także inne zadania, które gmina musi 
wykonać. Pozycją budżetu, na którą ponoszone są największe wydatki to oświata. Kolejną pozycją 
jest pomoc społeczna. Pozostałe znaczące pozycje to utrzymanie Gminnego Zakładu Komunalnego, 
dotacja  do  transportu  miejskiego,  dotacja  do  przedszkoli,  z  których  korzystają  dzieci  z  terenu 
gminy,  dowożenie  dzieci  do  szkół,  wydatki  na  oświetlenie  uliczne,  działalność  kulturalna  oraz 
promocja  gminy.  Poinformował,  że  priorytetem  inwestycyjnym  na  terenie  gminy  jest  jej 
wodociągowanie. Dodał, że zadanie to znajduje się w planie gminy na rok 2008 oraz lata kolejne. 
Innym zadaniem, które będzie wykonywane na terenie gminy to budowa kanalizacji.  Kolejnymi 
zadaniami  są  budową  przydomowych  oczyszczalni  ścieków,  budowa  dróg  gminnych.  Zadania 
inwestycyjne rozpisano na rok bieżący oraz lata kolejne. Chcąc skorzystać ze środków unijnych 
konieczna jest umiejętność opracowania wniosków, których sporządzenie poprzedzone jest pracą 
nad Strategią Rozwoju Gminy oraz studium wykonalności. Zarządzeniem Wójta Gminy powołano 
komisję  do opracowania  strategii.  Przedstawił  skład komisji,  w której  wchodzą przedstawiciele 
Rady  Gminy,  Urzędu  Gminy  oraz  gminnych  jednostek  organizacyjnych,  a  także  eksperci  i 
przedstawiciele  organizacji  pozarządowych.  Aby  dobrze  opracować  strategię  muszą  zadanie  to 
wykonać osoby zajmujące się tym. Wyłoniono firmę, która merytorycznie opracuje taką strategię. 



Wyraził  nadzieję,  że  obecni  na  sali  Sołtysi  wesprą  swoim  doświadczeniem  ekspertów  w 
opracowaniu strategii. Przedstawił szczegółowy program dzisiejszego spotkania.

Krzysztof Hetman – Przedstawiciel Biura Doradztwa Europejskiego EuroCompass poinformował, 
że  na  spotkaniu  zostanie  przedstawiona  zebranym  sytuacja  społeczno  –  gospodarczą  gminy 
widziana z zewnątrz,  analizując wskaźniki dostępne w formie danych statystycznych.  Dodał,  że 
istnieją duże szanse aby po opracowaniu strategii uzyskać środki finansowe pochodzące z zewnątrz. 
Oznajmił,  że  przedstawicielom  firmy  zależy  aby  zgromadzeni  podzielili  się  z  nimi  cennymi 
wnioskami do konstruowania strategii.  Tworzenie strategii  wynika z przepisów, które weszły w 
życie w ostatnim czasie. Zacytował zebranym przepisy, które powodują konieczność opracowania 
strategii.  Dodał,  że  są to  wytyczne  jakie  Urząd Marszałkowski  będzie  wymagał  przy składaniu 
wniosków o dofinansowanie inwestycji ze środków unijnych. Poinformował, że strategia powinna 
składać się z diagnozy społeczno – gospodarczej, która kończy się analizą SWOT. Kolejną sprawą 
jest określenie kierunku do jakiego gmina będzie zmierzała. Będą to priorytety, do których będzie 
dążyła gmina. Ważną rzeczą konstrukcji strategii jest wyznaczenie ram finansowych gminy. Bardzo 
ważnym  elementem  jest  także  stworzenie  wieloletniego  planu  inwestycyjnego  gminy,  który 
powinien zawierać nie tylko projekty inwestycyjne. Oznajmił, że strategia nie zawiera zobowiązań 
finansowych, które powinny być zaznaczone w wieloletnim planie inwestycyjnym. Strategia musi 
wynikać z obowiązków, które musi wykonać samorząd. Przy konstrukcji strategii bierze się pod 
uwagę  inne  dokumenty  istniejące  oraz  obowiązujące  w  gminie  np.  plan  zagospodarowania 
przestrzennego gminy.  Strategia powinna także nawiązywać do programów unijnych, które będą 
ogłoszone.  Ważną sprawą przy tworzeniu strategii  są także konsultacje społeczne np. w postaci 
wypełnienia ankiet przez społeczność. Należy także wziąć pod uwagę uwarunkowania zewnętrzne 
oraz wewnętrzne. Przedstawił zebranym szanse i zagrożenia jakie mogą wystąpić na terenie gminy. 
Następnie przedstawił sześć priorytetów w jakich musi zostać przedstawiona gmina. Tworzone jest 
to  aby odnaleźć  potrzeby gminy przy składaniu  wniosków o dofinansowanie.  Przedstawił  dane 
dotyczące struktury ludności na terenie gminy oraz warunki rolno – gospodarcze, a także strukturę 
społeczno – edukacyjną. 

Wójt Gminy oznajmił, że po przerwie zebrani będą osobiście proponować rozwiązania, które będą 
zapisane w Strategii Rozwoju Gminy Biała Podlaska. Analiza z wykorzystaniem mocnych i słabych 
stron gminy będzie wynikiem przemyśleń zgromadzonych. Stworzony został zarys strategii, który 
trzeba teraz uzupełnić. 

Następnie Przewodniczący ogłosił 20 minutową przerwę. Po przerwę wznowił obrady.

Krzysztof Hetman – Przedstawiciel Biura Doradztwa Europejskiego EuroCompass zaproponował 
aby zgromadzeni  przedstawili  słabe oraz mocne strony gminy,  które  ich zdaniem pomogą przy 
pracach nad konstruowaniem strategii. Dodał, że swoje zdanie można wyrazić także w ankietach, 
które zostały rozdane zebranym na początku spotkania. Dane te będą szczegółowo przeanalizowane 
i ujęte w formie wykresu w strategii.

Radny Stefan  Śledź  zauważył  trudności  związane  z  pozyskaniem środków unijnych.  Dodał,  że 
wiąże  się  to  m.in.  z  tym,  iż  w samorządzie  województwa  brak  jest  przedstawicieli  z  naszego 
regionu. Zaapelował aby w przyszłości wybierać do władz województwa przedstawicieli z naszego 
regionu. 

Przedstawiciel  EuroCompass stwierdził,  że w takim przypadku do słabych stron można zaliczyć 
oraz zapisać w strategii nierównomierny podział środków finansowych. 

Stanisław Harasimiuk – Sołtys  wsi Sycyna  odniósł  się do problemów rolnictwa ekologicznego. 
Stwierdził,  że  powinny zostać  utworzone  punkty  skupu produktów rolnictwa  ekologicznego  na 



ternie powiatu bialskiego. Ułatwiłoby to znacznie zainteresowanie rolnictwem ekologicznym wśród 
producentów oraz nabywców. Oznajmił,  że na terenie  gminy powinny zostać stworzone ścieżki 
rowerowe. 

Przedstawiciel EuroCompass stwierdził, że należałoby także pomyśleć o zadbaniu o infrastrukturę 
turystyczną.  Oznajmił,  że  tworząc  strategię  należy  zapisać  ją  w  układzie  hierarchicznym. 
Przedstawił  podział  głównych  celów  do  zrealizowania,  w  zależności  od  priorytetów.  Przy 
budowaniu strategii  należy także zastanowić  się nad stworzeniem misji.  Powinna ona zawierać 
stwierdzenie,  że  będzie  dążyło  się  do  rozwoju  oraz  poprawy życia  mieszkańców  gminy  Biała 
Podlaska. Następnie przedstawił  sposoby osiągnięcia przedstawionych celów. W strategii  należy 
także wskazać źródła finansowania zamierzonych celów. Przedstawił fundusze unijne oraz zadania, 
które mogą być w ramach określonych środków realizowane.  Celem strategicznym będzie także 
zadbanie  o  rozwój  i  wzrost  dochodowości  gospodarstw  rolnych.  Aby  strategia  prawidłowo 
funkcjonowała  należy  dotrzeć  do  różnego  rodzaju  organizacji,  podmiotów  gospodarczych  oraz 
indywidualnych rolników. 

Radny Tomasz  Bylina  stwierdził,  że  cel  strategiczny został  osiągnięty,  ze  względu na,  misję  i 
program. Dodał, że jego zdaniem w omawianym systemie brakuje kontroli. 

Przedstawiciel EuroCompass stwierdził, że w strategii konieczny jest system monitorowania. Wójt 
Gminy poproszony zostanie o wskazanie konkretnej jednostki odpowiedzialnej za ten system, aby 
dokument był monitorowany od strony wdrażania. Dodał, że system monitorowania musi określać 
jakie projekty zostały zrealizowane,  jak projekty wpływają na zmianę sytuacji wizualnej gminy. 
Monitoring będzie przedstawiany w postaci raportu zmian w gminie. Nadmienił, że strategia będzie 
sporządzona także w wersji elektronicznej. 

Radny Stefan Śledź stwierdził,  że zbyt  mała ilość środków przeznaczana  jest  na budowę dróg. 
Dodał, że taki stan rzeczy powinien zostać zmieniony.

Przedstawiciel EuroCompass stwierdził, że na infrastrukturę drogową w Polsce przeznaczanych jest 
35  %  całości  środków.  Dodał,  że  środki  te  głównie  przeznaczane  są  na  drogi  ekspresowe  i 
autostrady. 

Sołtys wsi Sycyna oznajmił, że wielu rolników pragnie hodować wierzbę energetyczną jednakże 
brak jest podmiotów skupujących. Dodał, że jest to dość poważny problem. Stwierdził, że władze 
gminy powinny porozumieć się z władzami gminy Międzyrzec Podlaski w sprawie podłączenia 
wodociągu do Krzymowskich z sąsiedniej miejscowości, oddalonej o 1 kilometr, znajdującej się na 
terenie gminy Międzyrzec Podlaski. Prowadzenie wodociągu z ujęcia w Sworach będzie znacznie 
kosztowniejsze.

Przedstawiciel  EuroCompass oznajmił,  że kwestią rynku jest odbiór surowców od producentów. 
Dodał, że rynek odnawialnych źródeł energii będzie się rozwijał. W sąsiednich powiatach działają 
firmy, które namawiają rolników do hodowli takich roślin. 

Radny Józef Kasprowicz zapytał o trudności związane z istnieniem grup producenckich.

Przedstawiciel EuroCompass oznajmił, że są grupy producenckie, które dobrze funkcjonują, nawet 
w formie spółek z o.o. 

Radny Tomasz Bylina zapytał czy do Wieloletniego Planu Inwestycyjnego można będzie dołączyć 
jeszcze zadania z poszczególnych miejscowości.



Przedstawiciel  EuroCompass  oznajmił,  że  Wieloletni  Plan  Inwestycyjny  jest  załącznikiem  do 
strategii. W międzyczasie mogą się pojawić nowe pomysły, wtedy załączniki można zmieniać przez 
ich aktualizację. 

Wójt  Gminy  poinformował,  że  obecnie  zaprezentowany  zostanie  kolejny  punkt  posiedzenia 
dotyczący  ekofizjografii  oraz  oceny zasadności  zmian  planu  zagospodarowania  przestrzennego. 
Dodał, że dokument ten będzie zsynchronizowany ze strategią.

Ad. 4
Geograf  z  pracowni  architektonicznej  Abrys  poinformował,  że  wykonano  ekofizjografię  terenu 
gminy Biała Podlaska. Ekofizjografia dotyczy między innymi położenia administracyjnego gminy. 
Przedstawił  dane  dotyczące  w/w  położenia  gminy.  Przedstawił  także  trudności  związane  z 
zanieczyszczaniem  terenów  ściekami  oraz  odpadami  komunalnymi,  a  także  inne  zagrożenia 
systemu ekologicznego na terenie gminy. Zaprezentował atuty gminy pod względem atrakcyjności 
dla przyjezdnych. Poinformował o planach modernizacji dróg oraz budowy autostrady na terenie 
gminy a także o skutkach wprowadzenia tych zmian. 

Arkadiusz Bojczuk – Architekt  z  pracowni  Abrys  poinformował,  że  zebranym na sali  zostanie 
przedstawione opracowanie na temat zaktualizowania zmian w zagospodarowaniu przestrzennym 
gminy  Biała  Podlaska.  Będzie  to  ocena  aktualności  studium  uwarunkowań  i  kierunków 
zagospodarowania  przestrzennego  oraz  miejscowych  planów  zagospodarowania  przestrzennego. 
Dodał,  że  podstawą opracowania  jest  ustawa o planowaniu i  zagospodarowaniu przestrzennym, 
która nakłada obowiązek dokonywania analizy. Procedura taka kończy się podjęciem przez Radę 
Gminy uchwały o stwierdzeniu aktualności dokumentów. Zaprezentował aktualnie obowiązujące 
plany. Poinformował, że obowiązujące studium zostało opracowane i uchwalone w 2000 roku. Od 
2003 roku obowiązuje nowa ustawa. Dodał, że studium musi być zgodne z planem województwa 
lubelskiego. Przedstawił infrastrukturę poszczególnych miejscowości gminnych oraz zakres zmian 
w  planach.  Poinformował  o  złożonych  wnioskach  przez  mieszkańców   z  poszczególnych 
miejscowości gminnych o zmianę planu zagospodarowania przestrzennego.

Radny Józef  Kasprowicz  zapytał  czy  istnieje  możliwość  otrzymania  pozwolenia  na  wykonanie 
zabudowań na działkach między Woskrzenicami Dużymi a Woskrzenicami Małymi.

Architekt oznajmił, że istnieje możliwość uzyskania indywidualnej decyzji o warunkach zabudowy 
w przypadku gdy sąsiednia działka jest zabudowana, bądź w przypadku gdy średnia gospodarstwa 
ubiegającego się o pozwolenie jest większa niż średnia wielkość gospodarstw w gminie.

Ad. 5
Przewodniczący  poinformował  Radnych  o  przyznaniu  Wójtowi  Gminy  dodatkowego 
wynagrodzenia rocznego tzw. trzynastki, w pełnej wysokości.

Ad. 6
Wobec braku dalszych uwag i wniosków oraz w związku z wyczerpaniem porządku posiedzenia 
Przewodniczący podziękował wszystkim za udział po czym zamknął XIV sesję Rady Gminy Biała 
Podlaska V kadencji.

Na tym protokół zakończono. 

...............................................................



                (podpis protokolanta) 

Załączniki: 
a) Lista obecności. 
b) Podjęte uchwały. 

Protokół został przyjęty następującą liczbą głosów: 

„za”   .................................... słownie: .......................................... 
„przeciw”   .................................... słownie: .......................................... 
„wstrzymujących się”   .................................... słownie: .......................................... 

............................................................ 
(podpis Przewodniczącego)
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